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A Magyar Tudomány Napja Erdélyben 2022,  

Tudomány: út a világ megismeréséhez 

 

MEGNYITÓ 

Van-e a tudománynak fája? Ha lenne fája, akkor a 23 ével ezelőtt a tudomány szolgálatában 

elültetett csemete ma már egy terebélyes, nagy koronájú, több fajta gyümölccsel roskadozó, 

folyamatosan érő és virágzó fa lenne. S ez csakis azért van, mert mindannyian öntözzük, ápoljuk, 

nem csak a gyümölcsét élvezzük. Örömmel tölt el, hogy ma annyian összegyűltünk, s (kisebbségi) 

közösségünk tudományos életét valamennyien fontosnak tartjuk. Értékelem, hogy a magyar tudós 

társadalom képes egy ügyként kezelni, közösen ünnepelni, a tudomány hívó szavára érzékenyen 

reagálni. Itt ülünk, valamennyi intézmény felelős vezetői, képviselői, itt vannak fiataljaink, a jövő 

reménységeként, s úgy érzem, képesek vagyunk úgy szervezni mindennapjainkat, tudományos 

tevékenységeinket, hogy legyen egy nap, amikor egymásra figyelünk. Tudományos 

eredményeinket bemutatjuk, megvitatjuk, számot adunk a kutatói élet nehézségeiről, 

vesződéseiről, de sikereiről is. Ugyanakkor ünnepelni is tudunk: egy sikeres kutatási eredmény 

bemutatása által, vagy amikor egy frissen megjelent tudományos kötetünkbe belelapozhatunk, 

leporolva a forráskutatások, a terepmunkák mindennapos fáradalmait, avagy megszólaltatva egy 

hangszert, működésbe hozva egy új gépet. Egymásnak tanácsot tudunk adni, bátorítást, s esetleges 

közös kutatási összefonódásokat is szőhetünk, mert itt és most ez a fórum erre is alkalmas. 

Tervezhetjük együtt a régiónk tudományos jövőjét, a Magyar Tudományos Akadémiával szorosan 

együttműködve. 

Úgy érzem, érdemes volt ezelőtt 163 évvel ezt az intézményt, az EME-t létrehozni, és érdemes 

volt ezelőtt 23 évvel a Magyar Tudományos Akadémia tudományünnepét régiónkba is 

kiterjeszteni. 

A 2022-es, az idei év bizonyos értelemben a nyitás éve, kilépés a megszorításokból. 

Ragaszkodtunk ahhoz, hogy ismét személyes jelenléttel rendezhessük meg a tudomány fórumát. 

Olykor nehéz kilépni a megszokott, berögzült közegből. Azonban nagyon fontos a tudományos 

közösség építése, a kapcsolatok ápolása, megtartása, s ezt csakis a személyes találkozások, 

szakmai és emberi beszélgetések teszik hitelesebbé, élhetőbbé, emlékezetesebbé, maradandóbbá. 

Köszönöm, hogy ma együtt ünnepelhetünk a tudomány jegyében. 

Kolozsvárt, 2022. 11. 18.       Bitay Enikő, EME-elnök 


